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 مجل�س يازده�م در حال نزديك ش�دن ب�ه آخرين 
ماه هاي فعاليت خود اس�ت. خود شما هم در مجالس 
مختلف حضور داشتيد و در مجلس دهم هم با فهرست 
اصلاح طلب�ان وارد مجلس ش�ديد. ارزيابي ش�ما از 
عملكرد مجالس دهم و يازدهم چيست و اينكه مجلس 
به چه ميزان توانس�ته است در س�اختار سياسي به 

جايگاه و وزن قابل قبولي برسد؟
من البته در مجل��س يازدهم حضور ندارم كه بتوان��م ارزيابي دقيقي 
انجام دهم. بالاخره مردم از مجالس انتظار آرماني دارند، اما نگاه من به 
مجلس آرماني نيست. ممكن است تصميمات خوبي گرفته و همچنين 
تصميمات اشتباهي هم اخذ شود، بنابراين به راحتي نمي توان در مورد 
عملكرد مجالس قضاوت كرد، اما ما به عنوان خانه كارگر از تصميمات 
اقتصادي مجالس، از مجلس پنجم تا به امروز ناراضي هستيم، به اين 
خاطر كه مدار تصميمات مجالس ترجيح مصالح ش��خصي بر مصالح 
عمومي بوده است، البته اشتباه نشود اين حرف به معناي تصميم گرفتن 
براي منافع يك گروه يا چند نفر نيست، بلكه منظورم كنار گذاشته شدن 
بخشي هايي از جامعه همانند كارگران از تصميمات است. در واقع نگاه 
حاكم بر اين مجالس اين گزاره بوده اس��ت كه اگر منافع شخصي در 
جامعه زنده شود و در ذهن افراد جا بيفتد، شرايط اقتصادي جامعه بهتر 
مي شود. ما هميش��ه معتقد بوده ايم كه تمام اين گفته برعكس اتفاق 
مي افتد. از همان مجلس پنجم صحبت هاي من وجود دارد و قابل رجوع 
است، بنابراين ما بين چپ، راست، اصولگرا و اصلاح طلب خيلي تفكيكي 
در تصميمات اقتصادي و نگاه به جامعه كارگري نمي بينيم، يعني مباني 
فكري نزديك به هم در مسائل اقتصادي دارند و فقط روش هاي مختلفي 
به كار مي گيرند. در مورد دولت ها هم من به عنوان يك شهروند، همه 
رؤساي جمهور را دلسوز مي دانستم و مي دانم اما به عنوان خانه كارگر 
با همه اختلاف داش��تيم. ما در دوره آقاي هاشمي تثبيت قانون كار را 
داشتيم كه موافق بوديم اما در مسائل توليدي معتقد به توسعه ملي و 
توليد ملي بوديم و در آن دوران انتقادات جدي به شيوه واردات دولت 
داشتيم و سر همين مسئله آقاي هاش��مي از من دلخور بود. در طول 
اين چند مجلس ش��اهد بيرون راندن كارگران از صحنه بوديم، اما در 
مجلس اول تا سوم اگر چه ما نفر خيلي كم داشتيم اما سهم كارگران، 
كشاورزان و توده هاي مردم به بهترين شكل مورد توجه قرار مي گرفت 
و نكته جالب اينكه در مجموع در اين چند دهه، شوراي نگهبان بيشتر 
سمت كارگران ايستاده است و ما از شوراي نگهبان تشكر مي كنيم، البته 
من مجموع را عرض كردم، وگرنه با شوراي نگهبان ما بر سر قانون كار 
اختلافات عميقي داشتيم و همين قانون به عنوان اولين مورد به مجمع 

تشخيص ارجاع داده شد. 
 شما در حالي از عدم توجه به كارگران سخن مي گوييد 
كه اتفاقاً در مقابل طيفي از اقتصاددانان معتقد هستند 
چپ زدگي سال هاي اول انقلاب و توجه بيش از حد به 
كارگران باعث ضربه به اقتصاد كشور و بستن دست و 

پاي كارآفرينان و اهالي سرمايه شد. 
تجربه و سير دنيا اين امر را نشان نمي دهد. اين مسائل فقط در ذهن و 
افكار اين افراد وجود دارد. ما 30سال است در مورد نسخه توسعه چيني 
حرف مي زنيم كه نشان مي دهد مسير توسعه در كشورهايي مثل ما از 
انباشت سرمايه عبور نمي  كند. چيني ها مشهور به داشتن شم تجاري 
هستند و با ما هم سابقه تجارت دارند، اما با اين حال به سمت جريان 

ماركسيستي رفته و تا امروز هم از اين ايدئولوژي عبور نكرده اند. 
اما عملًا از ايدئولوژي ماركسيستي عدول كرده اند.

 بايد تحليل آنها را هم ش��نيد، اين تحليل شماس��ت، تحليل آنها اين 
نيست. او معتقد است من بايد از سرمايه داري عبور مي كردم چراكه يك 
جامعه فئودالي بودم و نمي توانستم براي توسعه به شهر متكي شوم. 
جامعه پيشرفته انگليس و فرانسه نيستم و بايد از سرمايه داري عبور كنم 
و بعد به سوسياليسم برسم. پس چين خود را در دوران گذار مي بيند. 

توسعه اقتصاد چين را به نوعي موفقيت انديشه چپ 
مي دانيد؟

بله، البته اقتصاد چين هم ويژگي هاي خاص خ��ود را دارد و همگي 
مرتبط با ايدئولوژي چپ نيست. اقتصاد چين يك اقتصاد روستايي 
است. درست برخلاف سرمايه داري كه متكي بر طبقه متوسط و شهر 
است. سال1945 حزب كمونيست چين پيروز شد و بعد شاهد انقلاب 
فرهنگي هستيم. انقلاب فرهنگي در چين به چه معنا بود؟ به اين معنا 
بود كه از شهر به روستا برگرديم. ادارات و دانشگاه ها را تعطيل كردند 
و به روستا برگشتند. وقتي من اولين بار در سال1361 به چين رفتم، 
هنوز اين جهش را پيدا نكرده بودند، مي گفتند ما از ايدئولوژي خود 
عدول نمي كنيم، بلكه روش ها را تغيير مي دهيم. بازديدي از برخي 
روستاها داشتيم، چون مي خواستيم توليد روستايي را ببينيم. نگاه 
كرديم ديديم كه همه پيراهن هايي كه تن ماست، در همين روستاها 
توليد مي شود. در همان زمان در شهرهاي چين خانه ها 35متر بود اما 
در روستاها مردم در خانه 200متري زندگي مي كردند. 20سال بعد 
دوباره به چين رفتم. در روستاهاي چين اتوبوس هاي شهري توليد 
مي كردند. يك روستايي لپ گلي پشت ميز مديرعامل نشسته بود. 
لازم نبود اعلام كند روستايي است، از لپ هايش ما مي فهميديم. اتاق 
اين فرد پر بود از عكس هاي او با مقامات كشورهاي مختلف و 800 تا 
كارگر داشت. در همان زمان وسايل خانه كارگران روستايي چين از 
وضعيت زندگي مردم در خيلي از شهرهاي اروپايي بهتر بود، بنابراين 
معتقد هستم هر كشوري بايد الگوي خود را داشته باشد، اما متأسفانه 
ما ايدئولوژي را كنار گذاشتيم. اس��لام ايدئولوژي ماست، فقط دين 
ما نيس��ت، يعني وقتي بي بندوباري را پذيرفتي��م، ديگر نمي توانيم 
ايدئولوژي خودمان را دنبال كنيم. بي بندوباري محصول سرمايه داري 
است. اين رويه اجازه نمي دهد شما به سمت ايدئولوژي برويد. وقتي 
به ايدئولوژي بي اعتقاد شديد، به دين هم بي اعتقاد مي شويد. برخي 
فكر مي كنند مردم به دين بي اعتقاد ش��ده اند كه به حكومت فحش 
مي دهند، نه مسئله اين نيست بلكه مردم به ايدئولوژي اول بي اعتقاد 

شده اند. چپ و راست ايدئولوژي را كنار گذاشته اند. 
 يعني شما مدل توس�عه چيني را براي ايران مناسب 

مي دانيد؟
من اصلًا معتقد نيستم مدل توسعه يك كشور را بايد در كشور ديگري 
پياده كرد. هر كشوري مدل خود را دارد. معتقد به مدل ايراني هستم. 
اين حرف صريح و قاطع من اس��ت كه در كش��ور ما توسعه نمي تواند 
متكي به سرمايه و بخش خصوصي باشد چراكه در ايران توسعه از ابتدا 
دولت سالار بوده و به دست دولت انجام شده است. از 2هزارو500سال 
پيش توسعه در ايران دولت س��الار بوده است. آيا شهرهاي ما را بخش 
خصوصي س��اخته اس��ت؟ درآمد ما در طول تاري��خ از راه ترانزيت و 
مسيرهاي شرق و غرب بوده است. راه نياز به امنيت و زيرساخت دارد، 

در ايران جز دولت اينها را تأمين مي كرد؟ 
 شما الان معتقد به توسعه با عامليت دولت هستيد، اين 
در حالي است كه همواره خانه كارگر و شما هم پيمان 
آقاي هاش�مي بوده ايد كه معتقد ب�ه عامليت بخش 
خصوصي براي توس�عه بودند. اين تناقص در رفتار و 

رويكرد شما نيست؟
در اين باب ما همواره منتقد دولت آقاي هاشمي بوده، اما هيچ گاه اعتقاد 
به رويكردهاي تقابلي نداش��ته ايم، بنابراين با همه دولت ها همكاري 

كرده ايم. با دولت احمدي نژاد و رئيسي هم همكاري كرده ايم. 

ولي هم پيمان آقاي هاشمي بوديد؟
بله حمات كرديم. از جمهوري اسلامي هم حمايت كرديم. 

يعني بين مواضع سياسي و فرهنگي آقاي هاشمي و 
مواضع اقتصادي او فاصله گذاري كرديد؟

ما اعتقاد به جمهوري اس��لامي داريم، به افراد اعتق��اد نداريم. مرجع 
اعتقادي ما هم ولايت فقيه است كه اينجا عكس ايشان بالاي سر ماست، 
ما در اين مورد با كسي معامله نكرديم و نمي كنيم. ما در عين انتقاد به 

دولت هاشمي، خود را در مجموع به آن نزديك احساس مي كرديم. 
 پس چرا هيچ گاه در فهرست اصولگرايان نبوده ايد و 
هميشه در فهرست اصلاح طلبان نام شما را ديده ايم؟

خب اصلاح طلبان فعلي چپ هاي دهه60 هستند كه الان تغيير مواضع 
داده اند. ما گذشته مشتركی داريم. وقتي اين افراد از مواضع اقتصادي 

خود عدول كرده اند، ما انتقاد كرده ايم. 
 اما در فهرست بوديد.

بله حتماً. عرض من اين اس��ت كه آنچه در گذشته وجود داشته است 
را نمي توانيم پاك كنيم، اين همكاري از قبل وجود داشته و رابطه ما با 
جريان چپ سنتي و قديمي است. درست است كه با جريان راست كمتر 

ارتباط داشته ايم اما هيچ گاه هم آنها را تخريب نكرده ايم. 
 يكي از انتقاداتي كه در س�ال هاي اخير از خود داخل 
جريان اصلاحات هم ش�نيده شد، مسئله كم توجهي 
جريان اصلاحات به مفهوم عدالت، كارگران و مسائلي 
از اين دست است. به نظر شما اين انتقادات به جريانات 

اصلاحات وارد است؟
بله قبول داريم اين مفاهيم كمرنگ شده، كلًا در جامعه كمرنگ شده و 
در اصلاح طلبان اين مسئله بيشتر بوده است. ما از نقد داخلي خود فرار 
نمي كنيم و ترسي هم از اين مسئله نداريم. اين نقد، نقد درستي است. 

 چرا كمرنگ شده است؟
براي اينكه نقش س��رمايه، صاحبان سرمايه و مس��ائلي از اين دست 

در جامعه پررنگ شده اس��ت، حتي يك عده مي گفتند كه شما مانع 
توسعه هس��تيد و اجازه نمي دهيد ما صاحبان س��رمايه را بياوريم و 

استفاده كنيم. 
 اصولگرايان حداقل حرف هاي�ي از عدالت و كارگران 

مي زنند.
در عمل هر دو يك جور عمل مي كنند. عذرخواهي مي كنم قصد من 
تضعيف كسي نيست، اما فرقي باهم ندارند. امروز برخي جوانان اصولگرا 
در زمينه عدالت و كارگران بهتر حرف مي زنند، بايد اين جريان را تقويت 

كرد و دست آنان را بوسيد كه مسير را پيدا كردند. 
 رهبر معظم انقلاب در مورد انتخابات مجلس دوازدهم 
بر چهار مؤلف�ه تأكيد كردند كه در اين ميان مس�ئله 
مشاركت و رقابت ارتباط معناداري با جريانات سياسي 
و احزاب دارد. ش�ما براي تحق�ق اي�ن دو مؤلفه چه 

رويكردي در پيش گرفتيد؟
براي ما فرمايشات ايشان نصب العين است و در تحقق آنها با تمام توان 

خواهيم كوشيد و كوشش خود را شروع كرده ايم. با اينكه بنا نداشتم 
در انتخابات ثبت نام كنم اما در مرحل��ه اوليه ثبت نام كردم. به بقيه 
دوستان خودم هم گفتم كه ثبت نام كنند. ما بلافاصله همه توان خود 
را به كار گرفتيم كه افراد را براي ثبت نام تش��ويق كنيم و موفق هم 
شديم كه تعدادي از دوستان را براي ثبت نام راضي كنيم تا بتوانيم 
به سهم خود، مشاركت را افزايش دهيم. نمي دانيم در فضاي سردي 
كه وجود دارد، آيا تلاش هاي ما مؤثر خواهد بود يا خير و كار بسيار 
دشوار اس��ت، اما ما همه تلاش خود را انجام مي دهيم. به انتخابات 
حداكثري بايد فكر كنيم و تلاش مان هم حداكثري باشد، اما شرايط 
خيلي سخت شده است. براي اينكه جامعه ما در چنبره يك فضاي 
رواني و جنگ رواني اسير شده است و در اين فضا بسياري خوب ها 
را هم بد مي بيند، ديگر معلوم است كه ضعف ها را چطور مي بينند. 
خيلي فضاي سختي است. وزير كشور و وزارت كشور كه مسئوليت 
اين انتخابات را بر عهده دارند، كار س��ختي براي تحقق مؤلفه هاي 
رهبري دارند، بنابراين همه بايد به او كمك كنيم، خصوصاً رسانه ها 
كه در افكار عمومي مؤثر هس��تند. به هر حال 2ميليون و400هزار 
عضو داريم، تلاش خود را انجام مي دهيم كه اين افراد به پاي صندوق 
رأي بيايند، اما اينكه چقدر موفق شويم مشخص نيست، ولي تلاش 
خود را انجام مي دهيم، چون اعتقاد داريم اگر راهي براي ما باش��د، 
همان راه مشاركت و انتخابات اس��ت. هيچ مسيري ديگري نيست. 
ارزيابي م��ان از عملكرد هيئت هاي اجرايي منفي نيس��ت. عملكرد 
هيئت ها را در جهت مشاركت مي دانيم و نوعاً در همان جهتي است 
كه رهبري انتظار دارند، ولي بايد بع��د از اين همه مراقبت كنيم كه 
سختگيري هاي بيش از اندازه نداشته باشيم. ما بايد جذب حداكثري 
كنيم و كانديداها را نگه داريم و رقابت را به رسميت بشناسيم، نتيجه 
رقابت را هر چه كه باشد، بپذيريم و دعوا راه نيندازيم، دعواي رقابت 

مي تواند بزرگ ترين دموكراسي را تا نزديك ويراني هم ببرد. 
 شما مي گوييد كه راهي جز انتخابات نيست، اما طيفي 

از اصلاح طلبان تحت عنوان اصلاح طلبان ساختاري 
معتقد هستند صندوق رأي ديگر جوابگوي اصلاحات 
نيست و بايد با جامعه سخن گفت و به دنبال تغييرات 

راديكال ساختاري بود. 
من نمي دانم چه كساني اين حرف ها را مي زنند، ولي اينها نگاه هاي 
جزمي اس��ت، جزميت فكري از هر جمود فكري بدتر اس��ت. مگر 
مي شود بدون تجلي اراده مردم كاري انجام داد. مسير تجلي اراده 
مردم هم صندوق رأي و تجمعات قانوني صنفي است. صندوق رأي 
ابزار اراده مردم است. ما نبايد صندوق رأي را كنار بگذاريم. همچنين 
نبايد خياب��ان و صن��دوق رأي را مقابل هم تعري��ف كنيم. خيابان 
همواره در جمهوري اسلامي به نفع نظام بوده است و مي تواند محل 

تجلي اراده مردم باشد. 
 اما برخي به دنبال تبديل خيابان به بستري عليه نظام 

هستند.
اين افراد به دنب��ال سوءاس��تفاده از خيابان هس��تند، در حالي كه 
مهم ترين تحولات ايران در طول 150سال اخير در خيابان رخ داده 
اس��ت. بدون خيابان، انقلاب اسلامي پيروز نمي ش��د. ما جنگ را از 

طريق همين خيابان اداره كرديم. 
 آقاي تاج زاده معتقد است انتخابات جوابگو نيست و به 

جاي صندوق بايد وارد گفت و گو با جامعه شد.
خب پس بايد آن موقع جنگ كنيم. 

 جنگ با چه كسی؟
چه مي دانم هر كس��ي كه اين حرف ها را مي زند، از او بپرسيد. مگر 
من گفتم اين كار را بكنيد. معني استراتژي اين افراد همين است. 
رأي را كنار بگذاريم، رايزني با حكومت را هم كنار بگذاريم، پس جز 
جنگ چيزي باقي مي ماند. فقط تفنگ مي ماند ديگر كه مردم را به 
جان هم بيندازيم. معني استراتژي اين دوس��تان همين وضعيت 
است. اين استراتژي خوب نيست. به نظر، آنها قبل از انقلاب چريك 
بودند و سابقه چريكي دارند، به اسلحه بيشتر اعتقاد دارند، ما هرگز 
به تفنگ اعتقاد نداشته ايم و نداريم. اين افراد هم اشتباه مي كنند. 

اميدوار هستم مسير خود را اصلاح كنند. 
 آقاي نبوي گفته است برخي اصلاح طلبان سال پيش 

فكر مي كردند كار نظام تمام است.
با اينكه ايشان مشهور به چريك پير هستند اما در حال حاضر انگار بقيه 

تبديل به چريك پير شده اند. 
 انتخاب خانم منصوري ب�ه دبيركلي جبهه اصلاحات 
ايران باعث بروز اختلافات زيادي در بين اعضاي اين 
جبهه ش�د، به نحوي كه محمد قوچاني، عضو شوراي 
مركزي كارگزاران سازندگي مطلب تندي عليه حزب 
اتحاد ملت نوش�ت و آقاي وكيلي ه�م در گفت وگو با 
روزنامه جوان، انتخاب منصوري را كودتا توصيف كرد. 

نظر شما در اين زمينه چيست؟
بخواهيم اين حرف ها را بزنيم عيبي ندارد، اما بهتر است فعلًا در مورد 
انتخابات حرف بزنيم، من مشكلي ندارم، منتها واقع آن است كه بايد 
به اين س��ؤال فكر كرد و جواب داد و بايد با دوستان مشورت كنم. من 

نظراتي دارم، ممكن است دوستانم با نظراتم موافق نباشند. 
 طيف هاي مختلف در اين زمينه نظ�رات خود را بيان 

كرده اند، مي خواهيم نظر شما را هم داشته باشيم.
اگر اجازه دهيد من از اين موضوع عبور كنم، چون نه در آن جلس��ات 
شركت مي كنم و نه عضو آن هستم كه بتوانم سخن بگويم. من بيشتر 

سابقه صنفي خودم برايم مهم است نه فعاليت سياسي. 
 راديكال هاي اصلاح طلب به دنب�ال تحريم انتخابات 

مجلس هستند. 
 ما قبول نداريم و جواب و رويكردمان در اين زمينه كاملًا روشن است. 
ما در انتخابات شركت مي كنيم و همه را هم به شركت در انتخابات 
دعوت مي كنيم. هر كس��ي اين حرف را مي زند، اشتباه مي كند. اگر 
ابزاري وجود داشته باشد براي هر اقدام اصلاحي آن ابزار صندوق رأي 
است و ابزار ديگري نيست. رأي بهترين ابزار است، بايد همه زحمت 

بكشند و با تمام توان فعاليت كنند. 
 برخي احزاب اصلاح طلب مي گويند كه ما نفرات كافي 

براي فهرست دادن نداريم يا ثبت نام نكرده ايم.
نخست  اينكه فهرست مي دهند، دوم اينكه افراد كافي براي فهرست دادن 

دارند. توصيه هم مي كنيم فهرست بدهند. 
 ميزان ثبت نام هاي اصلاح طلب�ان در انتخابات چقدر 
بود، چ�ون برخ�ي گفتند ثبت ن�ام نكرديم و كس�ي 

استقبال نكرد.
ثبت نام كردند و به اندازه كافي براي همه كانديدا وجود دارد تا هر كسي 
بخواهد فهرست كامل بدهد. حالا ان شاءالله شوراي نگهبان همين رويه 
هيئت هاي اجرايي را دنبال كند. بعيد است كسي بگويد نيرويی براي 
فهرست بستن ندارم، البته بايد به اين نكته هم توجه داشت كه معمولاً 
انتخابات مجلس متأثر از انتخابات رياس��ت جمهوري است، بنابراين 

اصلاح طلبان خيلي انتظار پيروزي نداشته باشند. 
 يعني خيلي به پيروزي اميدوار نيستند؟

معنايش اين نيست. من به تلاش اعتقاد دارم، اما واقعيت را هم بايد 
ديد. نمي توانيم در توهم كار سياسي انجام دهيم. ما همه را بايد به 
حضور و مشاركت دعوت كنيم، در عين حال نسبت به ردصلاحيت 
افرادي مثل دكتر پزشكيان انتقاد داريم. آقاي پزشكيان در مجلس 
ده��م از عناصر اصل��ي حامي رهبري بودند. ايش��ان در جلس��ات 
غيرعلني وقت مي گرفتند حرف مي زدند، نهج البلاغه مي خواندند 
و بقيه را توصيه به اطاعت و حمايت از رهبري مي كردند. اعتقادات 
ايشان اين طوري است، بنابراين ما نبايد شخصيت هاي شناخته شده 
را به اين راحتي كنار بگذاريم. پزشكيان در مواضع خود حريت دارد، 
ولي غرض ندارد. ما به اين ش��خصيت ها براي افزايش مشاركت در 

انتخابات نياز داريم. 
 سؤال آخر را مي خواهم در مورد مسئله افزايش سن 
بازنشستگي بپرسم. مي دانم كه از نزديك اين مسائل 
را دنبال كرديد و كنش هايي هم داشتيد. نظر شما در 

مورد مسئله افزايش سن بازنشستگي چيست؟
ان شاءالله تبديل به قانون نشود. لغزش دولت و مجلس در دو مورد 
عيان اس��ت، يعني ح��ذف ارز ترجيحي و ديگري همين پوس��ت 
خربزه افزايش سن بازنشستگي. شما اگر واقعاً مي خواهيد وضعيت 
صندوق ها را درست كنيد، چرا سهم بيمه كارگران را زياد كرديد، اما 
سهم دولت را كاهش داديد. خب سهم دولت را اضافه مي كرديد كه 
وضع صندوق ها بهتر شود. تاوان تورم را كه صندوق ها نابود كرده اند، 
مردم و كارگران بايد بدهند، اين چه منطقي است. تورم را كارگران 
درست نكرده اند بلكه مجلس و دولت درس��ت كرده اند و ما كه در 
مجلس و دولت بوده ايم و هستيم، بايد تاوان دهيم نه كارگران. اين 
مصوبه مجلس داراي اشكالات مختلفي است. دريافت سهم بيمه بر 
عهده سازمان مالياتي نهاده ش��ده است. خب مگر سازمان مالياتي 
در كار خود موفق بود كه اين وظيفه را هم به او سپرديم. بعد با چه 
مكانيسمي مي خواهد اين كار را انجام دهد. بعد ما به اين نهاد اختيار 
داديم با يك نامه جلوي حس��اب مردم را ببندد ي��ا دارايي مردم را 
بلوكه كند. اين چه وضعيتي است. اگر اين تصميم نهايي و تبديل به 

قانون شود، وضع اين صندوق ها فلاكت بار مي شود.

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با عليرضا محجوب در مورد انتخابات اسفند

تحريم انتخابات چريك بازي و هفت تیرکشی علیه نظام است

مگر مي ش�ود بدون تجلي اراده مردم كاري انجام داد. 
مس�ير تجلي اراده مردم هم صن�دوق رأي و تجمعات 
قانون�ي صنفي اس�ت. صن�دوق رأي اب�زار اراده مردم 
اس�ت. ما نبايد صندوق رأي را كنار بگذاريم. همچنين 
نبايد خيابان و صن�دوق رأي را مقابل هم تعريف كنيم. 
خياب�ان هم�واره در جمهوري اس�لامي به نف�ع نظام 
بوده اس�ت و مي تواند مح�ل تجلي اراده مردم باش�د

   دبيركل خانه كارگر می گويد كه اين تشكيلات بيش از 2ميليون و 400هزار عضو دارد كه تلاش می كنيم آنها را برای مشاركت در انتخابات ترغيب و تشويق كنيم

مركز پايتخت، تقاطع خيابان ابوريحان و روانمهر ساختماني قديمي قد برافراشته است كه هنوز حال و هواي 
دهه60 در تك تك آجرهاي قرمز رنگ آفتاب سوخته آن و پله هايي كه در نبود آسانسور تفاخر مي كنند، 
به مشام مي رسد. اينجا خانه كارگر است. تابلوي سفيد رنگ و شيشه شكسته آن از فرسخ های دور به 
خوبي نشان مي دهد خانه »كارگر« است! همانطور كه ساختمان بانك ها از فرسخ هاي دور دلبري مي كنند. 
اي�ن س�اختمان از ده�ه30 متعلق ب�ه كارگران اس�ت، البت�ه در مقاطع�ي نصيب حزب هاي ش�اه 
س�اخته، مخصوص�اً رستاخيزش�ده، اما عين يك اس�ب چم�وش جز كارگران به كس�ي س�واري 
نداده  اس�ت. اينها توضيح�ات عليرضا محج�وب، دبي�ركل خانه كارگ�ر در پايان مصاحبه اس�ت 
ك�ه در مورد س�اختمان توضيح مي دهد؛ س�اختماني ك�ه حالا محج�وب مي گويد خريدي�م و مال 
هيچ نهاد دولتي و حاكميتي نيس�ت.  اين لوكيش�ين بكر براي س�اخت آثار تاريخ�ي دهه60، محل 
مصاحبه ما ب�ا عليرضا محجوب بود كه همواره نش�ان داده اس�ت، چندان اهل تغيير نيس�ت، نه در 
صورت، نه در س�يرت و نه ات�اق كار كه همچن�ان ميزهاي چوبي كوچ�ك ما را به ياد س�كانس هاي 
فيلم هاي تاريخ انق�لاب مي اندازد. محج�وب همچنان از موضع كارگران س�خن مي گوي�د. در اين 
گفت وگ�و هم بيش�تر از موض�ع كارگران س�خن گفت تا موض�ع يك فعال سياس�ي، ب�راي همين 

ابتداي گفت وگو هم گريزي به توس�عه چين زديم كه خيلي علاقه مند به مدل توس�عه چيني است. 
محجوب به صراحت و قاطعيت مي گويد كه تحريم انتخابات، ايستادن مقابل نظام و كشيدن اسلحه به 
روي آن است كه ما اهل آن نيستيم و هيچ گاه به اسلحه اعتقاد نداشته ايم. او تندروهاي اصلاح طلب 
كه در دوران ميانسالي و پيري هواي چريك بازي دوران جواني را كرده اند، توصيه به انتخابات مي كند و 
مي گويد: شايد باز مي خواهند چريك شوند، اين بار چريك  پير، آن هم در دوراني كه بهزاد نبوي، چريك 
پير به قول محجوب تمام قد پاي نظام ايستاده  است و در نهايت اينكه همه جريان هاي شناسنامه دار 
اصلاح طلب با همين تأكيد در زبان محجوب براي فهرست دادن در انتخابات اسفند امسال كانديدا دارند. 
محجوب در اين گفت وگو هر چق�در در مورد حضور در انتخابات صريح اس�ت ام�ا وقتي از تحولات 
داخلي جبهه اصلاح�ات و انتخاب آذر منصوري به عنوان رئيس جبهه اصلاحات س�ؤال مي پرس�م، 
حتي ب�ا اصرار حاضر به س�خن گفتن نمي ش�ود و محافظ�ه كاري در او اوج مي گيرد. آي�ا بايد رد اين 
محافظه كاري را در نوش�ته هاي قوچاني پيدا كرد كه از ديكتاتوري حلقه سفارت در جبهه اصلاحات 
نوشته بود، آيا محجوب هم نگران اين تس�خيركنندگان ديروز سفارت و ديكتاتورهاي داخلي امروز 
جبهه اصلاحات است؟ بخشي از متن پيش رو شايد به تصريح و تلويح، پاسخي به اين دو سؤال باشد. 
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